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U nás v kraji
www.kr-kralovehradecky.cz květen 2023

Vážení 
spoluobčané, 
květen snad už 
nikoho z nás 
nenechá na po-
chybách, že jaro 
a s ním nová 
energie naplnily 
přírodu, a já bych si moc přál, aby 
pozitivně naladily i naše myšlen-
ky a odhodlání. 
Je měsícem, kdy si připomínáme 
nejenom Máchův „lásky čas“, ale 
i mnohem vážnější témata, jako 
je svoboda a život v míru. 
Bez jakéhokoliv přehnaného 
patosu mysleme na to, v jak nád-
herné zemi a svobodně máme 
možnost žít. Zdaleka ne všude 
okolo nás je tomu stejně a ohléd-
neme-li se v historii, ne vždy 
tomu bylo i zde. 
Říkám to i s vědomím, že aktu-
álně nemáme možná ve všech 

Slovo hejtmana

ohledech, jak se říká „na růžích 
ustláno“, ale stále máme dosta-
tek a záleží jenom na nás, jak 
s tím umíme a budeme chtít dále 
naložit. Je to o každodennosti 
a maličkostech, které můžeme 
vnímat buďto jako příležitost 
nebo vidět jenom nedostižný 
obzor a předem se odsoudit 
k tomu, že nemáme šance za něj 
nahlédnout. 
Je to o vzájemnosti, respektu, spo-
lupráci, pomoci i sdílené radosti 
a chuti dělat svět kolem sebe 
hezčí, veselejší a tolerantní.
Opakuji to při různých příleži-
tostech a souvislostech často, 
ale jsem přesvědčen, že pokud 
podobný přístup k životu v nás 
nebude převládat, tak nám může 
zůstat jenom škarohlídství, 
nesnášenlivost a pesimismus, ze 
kterých ještě nikdy nic nového 
a prospěšného nevzešlo. 

Naopak, tyto nás oslabují a s tím 
hodnoty, jakými jsou již v úvodu 
zmíněná svoboda a život v bez-
pečí. A bez toho, stejně jako bez 
pevného zdraví, nedokážeme nic.
Velmi důležitá je také vzájemná 
důvěra. Za téměř 33 let svého 
profesního života ve službách 
veřejnosti vím, jak moc, a proto 
si té, kterou mi ať už při osob-
ních setkáních či prostřednic-
tvím mailů či telefonátů proje-
vujete, nesmírně vážím. 
Moc mne také potěšily výsledky 
posledního průzkumu veřejné-
ho mínění, z jehož hodnocení 
kvality života v jednotlivých 
krajích se ten náš umístil 
na prvním místě. A jsem moc 
rád, že jsem k tomu mohl svým 
každodenním pracovním nasa-
zením v jeho vedení a při řešení 
složitých situací posledních let 
přispět. 

Děkuji vám, kteří jste svým vyjád-
řením dali najevo, že úsilí celého 
vedení Královéhradeckého kraje 
vést náš kraj odpovědně a jako 
dobrý hospodář, vnímáte pozitiv-
ně. Je to velké povzbuzení a mo-
tivace do další práce. Velké věci 
a výsledky se skládají z drobností 
a dílčích etap, ale pustit se do nich 
bývá někdy tím nejtěžším. 
Já jsem s tím do veřejného života 
šel, protože si myslím, že politika 
je služba veřejnosti a jejím úkolem 
je problémy občanů řešit a ne před 
nimi kličkovat.
Spojíme-li svá drobná každodenní 
úsilí, ale i úsměvy a odhodlání do-
hromady, bude nejenom náš kraj, 
ale celá naše země stále nejbáječ-
nějším místem k životu.
Krásný a láskyplný květen vám 
všem!

Martin Červíček
hejtman Královéhradeckého kraje

Modernizace rychnovské nemocnice začala
V areálu nemocnice v Rychnově nad Kněžnou dnes začaly stavební 

práce dlouho očekávané modernizace a stavby nového pavilonu ur-
gentního příjmu. Na stavbu a vybavení Královéhradecký kraj vynaloží 
zhruba 880 milionů korun. Dotací ve výši 300 milionů korun kraji 
přispěje na investici stát, dalších 130 milionů kraj získá z evropských 
fondů. Projekt je klíčovou investicí pro rozvoj celého Rychnovska. 

„Modernizace rychnovské nemocnice je projekt, který přicházel dlou-
hou dobu na svět. Těší mě, že se současnému vedení kraje povedlo dojed-
nat veškeré podmínky pro státem slíbenou dotaci ve výši 300 milionů 
korun. Pro Královéhradecký kraj je to naprosto klíčová investice v rámci 
rozvoje průmyslové zóny Solnice-Kvasiny, která je jedním z motorů 
české ekonomiky. Rychnovská nemocnice zajišťuje péči pro oblast s mi-
nimálně 80 tisíci obyvateli a má obrovský význam pro celé Rychnovsko 
i pro oblast nedalekých Orlických hor. Investice by měla také do budouc-
na ulehčit zatížení Fakultní nemocnice Hradec Králové,“ řekl hejtman 
Martin Červíček.

Dodavatel stavebních prací, sdružení společností Geosan Group 
a Strabag, převzal staveniště již 17. března, aby zahájil přípravné práce 
před samotným začátkem stavby. Prvním úkolem bylo připravit staveni-
ště, což obnášelo kácení stromů ještě před skončením období vegetační-
ho klidu. Poté se stavebníci pustili do přípravy nového energocentra. |   
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Na podporu Broumova, jako Evropského hlavního města 
kultury, kraj případně uvolní přes 100 milionů korun

Královéhradecký kraj poskytne 
Nadačnímu fondu Broumov – 
město kultury dotaci ve výši 
107,2 milionu korun, pokud uspě-
je v soutěži o titul Evropské hlavní 
město kultury 2028 (EHMK). 
Cílem kraje je podpořit Broumov 
na Náchodsku, který se dostal 
mezi finalisty soutěže. Čerpání 
dotace bude rozloženo mezi roky 
2023 až 2029, v průměru je to 11,2 
milionu ročně. Poskytnutí dotace 
schválili na konci března krajští 
zastupitelé. 

Podmínkou pro dotaci je zisk 
titulu Evropské hlavní město 
kultury 2028, rozhodnutí padne 
v červnu tohoto roku. Peníze 
půjdou na částečné pokrytí 
programových výdajů, marketing 
a komunikaci, produkci nebo 
provozní výdaje. Pokud Broumov 
titul nezíská, rozpočtový rámec 
pro období 2024 až 2029 pozbývá 

platnosti. Kraj je hlavním part-
nerem kandidatury Broumova 
na EHMK 2028.

„Je to financování letošního 
roku a dalších šesti následujících 
let. Podmínkou pro čerpání pro-
středků je to, že Broumov uspěje 
v souboji s Českými Budějovice-
mi,“ řekl během jednání zastupi-
telstva krajský radní pro regionál-
ní rozvoj a dotace Adam Valenta.

Mezinárodní porota loni 
v říjnu vybrala Broumov společně 
s Českými Budějovicemi do fi-
nále soutěže o titul EHMK 2028. 
Broumov v partnerství s Králo-
véhradeckým krajem uspěl se 
svým konceptem Kreativního 
poutnictví, jehož základem je pro-
pojování divoké přírody, odolné 
kultury a důvěry v živé komunity 
v Evropě. Broumov s okolím byl 
v minulosti díky benediktinům 
a působení vrcholných barokních 

Z ReGIonU

stavitelů Kryštofa a Kiliána Ignáce 
Dientzenhoferových význačným 
regionem v Evropě.

Vedení kraje považuje kandi-
daturu města na titul EHMK 2028 
za jedinečnou příležitost navrátit 
pohraničnímu Broumovu a jeho 
okolí význam místa setkávání a po-
znávání různých kultur, tradic. 

„Byl by zřejmě historicky 
nejmenším městem, které by 
tento titul získalo. V podobných 
regionech jako je Broumovsko 
žije zhruba 30 procent obyvatel 
EU. Pokud by Broumov s okolím 
s kandidaturou uspěl, mohl by být 
inspirací s mezinárodním přesa-
hem,“ řekl Valenta.

Prostřednictvím titulu EHMK 
chce Broumov například posilovat 
kulturní a umělecké komunity 
na národní i mezinárodní úrovni, 
rozvíjet kulturní turismus, podpo-
rovat aktivní zapojování obyvatel 

do rozvoje evropských malých 
měst a venkovských oblastí nebo 
přitáhnout kreativní mladé lidi, 
uvedli zástupci města a kraje.

Podle vedení kraje se předpo-
kládaný příliv peněz na Broumov-
sko, v případě zisku titulu EHMK, 
pohybuje okolo 500 milionů 
korun. „Jedná se o sociálně slabší 
oblast, kterou preferujeme. Máme 
ambici ve spolupráci s pořada-
teli a partnery v tomto projektu 
uspět,“ řekl hejtman Martin 
Červíček.

Titul EHMK každoročně pro-
půjčuje Evropská unie, pro města 
je to příležitost představit Evropě 
svůj kulturní život a jeho rozvoj. 
Pro každý rok jsou vybrané dva 
členské státy, v roce 2028 to bude 
Česká republika a Francie. Za více 
než 35 let titul získala dvě česká 
města, v roce 2000 Praha a o 15 let 
později Plzeň. |

Kraj i ochránci přírody vyzývají k obezřetnosti před vlky
Královéhradecký kraj upozornil 

obce na Trutnovsku a Rychnov-
sku na výskyt vlků s menší mírou 
plachosti. Agentura ochrany přírody 
a krajiny ČR (AOPK ČR) uvedla, že 
v Podkrkonoší v posledních týdnech 
dochází během dne k opakovaným 
pozorováním jednoho či dvou vlků, 
kteří se přiblíží do vzdálenosti 30 až 
40 metrů od člověka.

„Doporučujeme chovatelům 
v této lokalitě, aby zvýšili ochra-
nu hospodářských zvířat jejich 
zaháněním na noc nebo ochranou 
pomocí člověka a pasteveckých 
psů. Lidé by měli mít své psy při 
procházkách ve volné přírodě 
na vodítku a v případě tzv. blíz-
kého setkání, aby vlka vyplašili 
pomocí hluku, křiku, případně 
pomocí hozených předmětů. Jedná 
se o chování zřejmě mladých vlků, 
kteří jsou zvídaví a méně ostražití. 
V této situaci lze doporučit jaké-
koli plašící metody, které napomo-
hou k tomu, aby vlci pochopili, že 

přibližovat se člověku je nežádou-
cí,“ upřesnil náměstek hejtmana 
Pavel Bělobrádek.

Další podrobnosti a rady, jak se 
v případě setkání s vlkem chovat, 
lze najít na www.navratvlku.cz.

Královéhradecký kraj prosí 
veřejnost, aby případná pozo-
rování hlásila buď na e-mail: 
stopy@selmy.cz, nebo na telefon-
ní číslo 728 832 889 (kontaktní 
osoba: Miroslav Kutal, Mendelova 
univerzita v Brně). V každé takto 
zaslané zprávě je dobré uvést 
místo a čas pozorování, kontakt 
na pozorovatele a způsob atypic-
kého chování, případně připojit 
videonahrávku.

„V každém případě je třeba, aby 
lidé byli při setkání s vlkem obezřet-
ní. Snížená míra plachosti nezna-
mená, že se jedná o krotké a ocho-
čené zvíře. Každý by měl mít stále 
na paměti, že vlk je divokou šelmou 
a vrcholovým predátorem. Důrazně 
nedoporučuji snažit se vlky krmit 

nebo jim ve volné přírodě zanechá-
vat možnou potravu či zbytky jídla,“ 
doplnil náměstek Bělobrádek.

Královéhradecký kraj se celou 
situací kolem výskytu problema-

tického vlka v krajině intenzivně 
zabývá a po zvážení možností, 
které jsou v jeho kompetenci, 
připravuje v dané věci další 
kroky. |
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Jičínské muzeum se dočká historické modernizace 
za 40 milionů korun. Většinu pokryje dotace

Regionální muzeum a galerii 
v Jičíně čeká historická proměna, 
na jakou čekaly jeho expozice  
30 let. Letos v září se muzeum pustí 
do modernizace svých expozic, kte-
ré přinesou novátorství, hravost 
a interaktivitu. Budou tak splňovat 
nároky muzejnictví  21. století. 
Rekonstrukce vyjde na bezmála 40 
milionů korun. Z toho 33 milionů 
korun pokryje dotace z Integro-
vaného regionálního operačního 
programu (IROP), zbytek zaplatí 
Královéhradecký kraj.

„Jičínský projekt moderniza-
ce muzejních prostor považuji 
za osobitý a velice kvalitní. Velice 
mě těší, že se nám podařilo získat 
pro tuto proměnu zásadní podpo-
ru z finančních zdrojů Evropské 
unie. Atraktivnější nabídka pro 
návštěvníky by se měla stát dalším 
významným cílem turistického 
ruchu na Jičínsku s přínosem pro 
celý kraj. V rámci nabídky mezi 
dalšími muzejními expozicemi 
v Královéhradeckém kraji bude 
jičínské výstavnictví nabízet 
zajímavý impulz, který milovníci 
historie nikde jinde nenajdou,“ 
uvedla Martina Berdychová, ná-
městkyně hejtmana pro kulturu, 
cestovní ruch a památkovou péči.

Modernizace jičínské muzejní 
expozice se připravovala několik let 
a před lety se neúspěšně pokoušela 
ucházet například o podporu z tzv. 
norských fondů. Právě evropská 
finanční podpora konečně umož-
nila se do modernizace pustit.

„Nová expozice by měla být do-
končena do konce roku 2026. Čas, 
který si práce vyžádá, potvrzuje šíři 
záběru, se kterým se do projektu 
pouštíme. Výsledek bude stát ne-
pochybně za to a věřím, že strhne 
pozornost návštěvníků v rámci 
regionu i mimo něj. Naše galerie 
zůstane i během rekonstrukce stále 
otevřená. Edukační aktivity muzea 
během úprav přesuneme do budo-
vy bývalé fary v Robousích, kterou 
naše instituce spravuje,“ upřesnil 
Michal Babík, ředitel jičínského 
muzea a galerie, které patří mezi 

nejvýznamnější instituce svého 
druhu v kraji a každoročně ho 
navštíví desetitisíce lidí.

Jičínské muzejní expozice 
nabídnou soudobou interaktivitu, 
hravost i nápaditost. Proměnou 
ale projdou vedle expozic také 
samotné muzejní prostory v celém 
prvním patře jičínského Valdštejn-
ského zámku, ve kterém vznikne 
rovněž nová recepce muzea. Jednou 
z novinek, kterou budou moci 
návštěvníci v jičínském muzeu 
po proměně ocenit, bude mož-
nost cestovat v expozicích proti 
proudu času. „Návštěvník vstoupí 

do nových expozic ze současnosti, 
z nejnovější doby, a postupně bude 
chronologicky skrze jednotlivé 
místnosti sestupovat do starších 
a starších dob. Poslední část expozi-
ce tak bude věnována pravěku,“ 
přiblížil koncept nové expozice 
ředitel Michal Babík.

Hlavní leitmotiv expozice bude 
tvořit místní „akční“, nepřehlédnu-
telná historická událost: výbuch 
jičínského zámku v 17. století. 
„V únoru roku 1620 tam došlo 
k výbuchu střelného prachu. Tato 
historicky známá událost se bude 
výtvarně objevovat v nové expozici 

také a bude mít určitou speciální 
roli,“ upřesnil ředitel Babík.

Modernizace muzejních prostor 
bude probíhat v přímé spolupráci 
s městem Jičín, kterému zámek pat-
ří (podobně je tomu třeba v Hradci 
Králové, kde významnou Kotěrovu 
budovu muzea vlastní město, ale 
muzejní instituci stejně jako v Jičí-
ně spravuje Královéhradecký kraj).

Modernizace muzejních expozic 
citlivě promění prostory zámku. 
Zajistí například dlouho vyhlíže-
nou bezbariérovost, které využívá 
jičínská veřejnost pro různé místní 
kulturní a společenské události. |
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Nejlépe se podle průzkumu žije v Královéhradeckém kraji
Podle průzkumu agentury STEM/MARK, který vznikl na přelomu března a dubna letošního roku, se od po-

sledních krajských voleb daří především obyvatelům v Královéhradeckém a Jihočeském kraji.
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Zlepšil se podle vás v posledních třech letech život obyvatel vašeho kraje? Určitě ano Spíše neSpíše ano Určitě ne
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Jak si podle vás vedou představitelé kraje v čele 
s hejtmanem při řešení problémů vašeho kraje?  

Velmi dobře Spíše špatněSpíše dobře Neřeší je vůbec Nedokážu posoudit
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Rudolf Kasper získal ocenění za obětavou a úspěšnou záchranu památek a podporu 
umění v regionu.

oSoBnoStI ReGIonU

K ra j  o c e n i l  v ý z n a m n é  o s o b n o s t i  re g i o n u ,
Královéhradecký kraj během slavnostního galavečera ocenil 18 

významných osobností regionu. Mezi laureáty jsou lékaři, vědci, podni-
katelé, sportovci i učitelé. Nejvyšší krajské ocenění, Řád Královéhradec-
kého kraje, obdržel světoznámý hudební skladatel a opočenský rodák 
Luboš Sluka..

„Královéhradecký kraj je místo s úžasnou historií, kterou vytvářeli 
a tvoří mimořádní lidé. Je na místě, aby společnost významné osob-
nosti pravidelně oceňovala a připomínala jejich vůli a úsilí měnit svět 
kolem sebe. Letošní laureáti krajského ocenění působí v medicíně, vědě, 
ale i školství, kultuře a sportu. Důležitost jejich poslání není v tom, co 
dokázali pro sebe, ale zejména, jaký přínos má jejich činnost pro nás 
a naši společnost. Nejen za to jim patří obrovský dík, obdiv a respekt nás 
všech,“ uvedl hejtman Martin Červíček.

Osmnáct osobností vzešlo z desítek nominací od představitelů 
kraje, městských a obecních samospráv, ale i z řad veřejnosti. Jednotlivé 
nominace zhodnotila Rada Královéhradeckého kraje a následně výběr 
schválili krajští zastupitelé.

Nejvyšším krajským oceněním je Řád Královéhradeckého kraje, 
po něm následují Medaile Královéhradeckého kraje I. stupně a Medaile 
Královéhradeckého kraje II. stupně. Předání ocenění se uskutečnilo 
v rámci slavnostního galavečera v hradecké Petrof Gallery. 

Řád Královéhradeckého kraje

Luboš Sluka
– za celoživotní přínos české hudbě a reprezentaci kraje na domácí i mezi-

národní scéně 
Hudba k trilogii Pod Jezevčí skálou, Na Pytlácké stezce a Za Trnkovým 

keřem patří mezi nejznámější díla významného hudebního skladatele 
Luboše Sluky, který je autorem hudby k více jak 80 filmům, 30 televizním 
inscenacím, třem muzikálům a šesti televizním seriálům. Je rodákem 
z Opočna na Rychnovsku a jeho tvorba spojená s rodným krajem 
významně přispěla ke zvýšení povědomí o Královéhradeckém kraji 
v tuzemském i mezinárodním meřítku. Dílo Luboše Sluky je rozsáhlé, 
žánrově různorodé a dominuje v něm komorní hudba. Za své skladby 
a celoživotní dílo byl vyznamenán mnoha cenami a je nositelem čestné 
medaile T. G. Masaryka. Mezinárodní astronomická unie po něm dokon-
ce pojmenovala nově objevený asteroid.

Medaile Královéhradeckého kraje I. stupně

Zbyněk Hruška (in memoriam)
– za přínos v rozvoji technického vzdělávání v oblasti strojírenství a elekt-

rotechniky
Zbyněk Hruška vybudoval stabilní střední školu strojírenskou a elektro-

technickou v Nové Pace, významnou měrou se zasloužil o její modernizaci, 
zavedení nových oborů a s nimi spojeným rozvojem technického vzdělávání 
v oblasti strojírenství a elektrotechniky v Královéhradeckém kraji. Jako zá-
stupce ředitele působil od roku 1997 do roku 2006. Následně se stal ředitelem 
školy, provedl ji složitým obdobím optimalizace a vedl ji až do roku 2022.

Pavel Svoboda 
– za celoživotní práci pro mentálně hendikepované a přínos pro 

zkvalitnění jejich života 
Pavel Svoboda je dnes už bývalý ředitel Speciální a praktické školy v Hrad-

ci Králové. Ve funkci strávil neuvěřitelných 33 let. Svůj život zasvětil práci 

s hendikepovanými. Byl 24 let předsedou Českého svazu mentálně posti-
žených, pořádal sportovní turnaje, a v roce 1992 dokonce založil sportovní 
oddíl SK Integra, je spoluzakladatelem Divadla Slunovrat. Pavel Svoboda své 
ocenění získal za dlouholeté zásluhy v péči o hendikepované žáky.

Vladimír Palička 
– za celoživotní práci pro rozvoj lékařské vědy
Profesor Vladimír Palička působí ve Fakultní nemocnici Hradec Krá-

lové od roku 1984. Založil a vedl Ústav klinické biochemie a diagnostiky 
Lékařské fakulty Univerzity Karlovy a Osteocentrum. V letech 2003–2010 
byl děkanem Lékařské fakulty Univerzity Karlovy v Hradci Králové 
a od roku 2016 až do roku 2022 ředitelem fakultní nemocnice. Je členem 
nebo funkcionářem mnoha vědeckých či odborových redakčních rad 
časopisů v oborech biochemie a klinické osteologie.

Zuzana Ceralová Petrofová 
– za úspěšnou práci pro další rozvoj firmy Petrof 
Zuzana Ceralová Petrofová představuje už pátou generaci rodiny Petrofů 

a v současné době stojí v čele společnosti Petrof. Úspěšně navázala na tradici 
rodinné firmy a je velmi úspěšnou a váženou manažerkou nejen v rámci 
výroby hudebních nástrojů. I její zásluhou je dnes Petrof největší výrobce 
akustických pian v Evropě a pyšní se mnoha významnými oceněními.

Rudolf Kasper 
– za obětavou a úspěšnou záchranu památek a podporu umění v regionu 
Rudolf Kasper založil trutnovský strojírenský a stavební holding 

Kasper Group, který nyní zaměstnává přes 400 lidí. Kromě rozvoje 
vlastního podnikání se Rudolf Kasper věnuje také ochraně památek 
v regionu – díky jeho finanční pomoci bylo možné rekonstruovat kapli 
sv. Josefa ve Slavětíně nebo přestavět bývalou trutnovskou elektrárnu 
na výstavní instituci Galerie EPO 1. Rudolf Kasper je také významným 
sponzorem kultury a sportu na Trutnovsku. 

Helena Rezková 
– za dlouhodobou podporu regionálních autorů a práci pro udržení pa-

mátky sokolského odboje 
Díky práci regionální publicistky Heleny Rezkové mohla vzniknout 

řada knih zaměřených na regionální historii – například o Hradci Krá-
lové, Třebši či tělocvičné jednotě Sokol v Jaroměři, která je po Praze druhá 
nejstarší. Jako majitelka vydavatelství Regiona pomáhá na svět knihám 
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s regionální tématikou a podporuje začínající a regionální autory. Je také 
starostkou Sokolské župy Podkrkonošské-Jiráskovy a věnuje velké úsilí 
zachování povědomí o sokolském odboji během druhé světové války. 

Jaroslav Šůla 
– za dlouholetou práci a přínos pro poznání dějin a regionální historie
Jaroslav Šůla je dnes považován za badatelskou legendu. Zabývá se his-

torií severovýchodních Čech, zejména venkovského lidu v 16.–18. století. 
Je autorem a spoluautorem celé řady publikací vztahujících se ke Králo-
véhradeckém kraji. Publikoval několik stovek článků a studií z oblasti 
hospodářských a sociálních dějin, dějin literatury, textilnictví, osídlování 
Orlických hor, etnografie, kronikářství, onomastiky a numizmatiky. 

Medaile Královéhradeckého kraje II. stupně

Josef Čurda 
– za celoživotní práci pro rozvoj a podporu sportu mládeže
Celoživotní milovník a podporovatel sportu mládeže a hlavní organizá-

tor soutěží vyhlašovaných ministerstvem školství, mládeže a tělovýchovy 
v pěti okresech Královéhradeckého kraje. Josef Čurda působí od roku 2003 
jako předseda a člen celostátní rady Asociace školních sportovních klubů 
České republiky. Svědomitě a s nadšením zastává od roku 2004 v asociaci 
také funkci garanta fotbalu jak organizačně, tak metodicky.

Robert Kvaček 
– za celoživotní práci a přínos historické vědě 
Ikona mezi českými historiky Robert Kvaček se řadí k odborníkům na mo-

derní československé dějiny. Mezi jeho přední zájmy patří dějiny diplomacie 
mezi světovými válkami a v období 2. světové války a kulturní dějiny konce 
19. a počátku 20. století. Za svou publikační činnost získal několikanásobné 
ocenění Cenou Egona Erwina Kische za literaturu faktu. Je emeritním pro-
fesorem Karlovy univerzity v Praze a spolupracuje s Ústavem českých dějin. 
Zároveň také působí jako člen česko-slovenské komise historiků.

Vladimír Mazura 
– za dlouhodobou a usilovnou podporu rozvoje architektury
Vladimír Mazura je aktivním propagátorem současného staveb-

nictví, architektury a projektování napříč Královéhradeckým krajem. 
Patří mezi hlavní organizátory prestižní soutěže Stavba roku Králo-
véhradeckého kraje, úspěšně uspořádal již 19 ročníků a nyní chystá 
jubilejní 20. ročník. Zájmově publikuje pro časopis Stavebnictví. 

Petra Soukupová 
– za přínos a obohacení kulturního života v Královéhradeckém kraji 
Jako teprve čtrnáctiletá dívka založila Petra Soukupová v roce 2010 Po-

lice Symphony Orchestra. Mladý orchestr složený z nadšených muzikan-
tů z celého východočeského regionu pod jejím vedením dokázal mimo 
jiného vyprodat slavnou pražskou Lucernu a stal se jedním z nejvyhle-
dávanějších hudebních těles v celé republice. Petra Soukupová je sama 
houslistkou, spolupořadatelkou benefičních koncertů a studentkou 
Akademie múzických umění v Praze.

Vladimír Vávra 
– za úspěšnou reprezentaci kraje a dlouhodobou práci pro rozvoj cyklistiky 
Vladimír Vávra úspěšně reprezentoval Československo v cyklistických 

závodech. Například v roce 1971 obsadil osmé místo v Závodu míru a páté 

místo v etapovém závodu Circuit de la Sarthe. O pět let později byl druhý 
v závodu Tour de Normandie. V roce 1993 pak Vladimír Vávra spolu s dal-
ším úspěšným závodníkem Otakarem Fialou založili cyklistický tým Elkov 
Kasper, jehož jezdci pravidelně zaujímají místo v národním týmu a repre-
zentují Českou republiku na mistrovství Evropy, světa a olympijských hrách.

Jaroslav Vojtěch 
– za dlouhodobou a úspěšnou práci pro rozvoj zemědělství v kraji 
Jaroslav Vojtěch celý život pracuje jako zemědělec a také dlouhodobě 

a úspěšně hájí zájmy zemědělců v Královéhradeckém kraji. V roce 1993 
stál u vzniku Okresní agrární komory Náchod a o dva roky později se 
stal jejím předsedou. Když v roce 2000 vznikly jako samosprávné celky 
kraje, okresní agrární komory se spojily pod krajskou organizaci. V je-
jich čele stanul právě Jaroslav Vojtěch a vedl je až do letošního roku, kdy 
po 22 letech ve funkci skončil. 

Jan Školník 
– za zásluhy o rozvoj a oživení broumovského regionu
Jan Školník jako podnikatel od konce 90. let úspěšně působí na Brou-

movsku a v rámci filantropických aktivit se věnuje umění, vědě a rozvoji 
občanské společnosti. V roce 2004 založil se svou manželkou Marcelou 
neziskovou organizaci Agentura pro rozvoj Broumovska, která věnuje 
veškeré úsilí oživení broumovského regionu a jeho propagaci v tuzem-
sku i zahraniční. Nejvýznamnějším počinem agentury byla oprava 
výrazné části chátrajícího broumovského kláštera a přilehlé zahrady 
a nyní je koordinátorem kandidatury města Broumova na titul Evrop-
ské hlavní město kultury 2028.

Vít Havlíček 
– za dlouhodobý rozvoj hudebního života v regionu 
Vít Havlíček patří mezi výrazné osobnosti na poli kultury v Králové-

hradeckém kraji. Je varhaník, hudební teoretik, vysokoškolský pedagog, 
sbormistr a organizátor hudebního života. V roce 2010 stál u zrodu 
mezinárodního festivalu Hudební léto Kuks, jehož je ředitelem a drama-
turgem. Letos se uskuteční už 13. ročník. Kromě hry na varhany se Vít 
Havlíček věnuje ochraně historických nástrojů. 

Roman Bečvář 
– za rozvoj Levitova centra následné péče a významnou pomoc občanům 

během pandemie covid-19
Roman Bečvář pracuje jako ředitel Levitova centra následné péče 

v Hořicích, které poskytuje péči pacientům na 111 lůžkách a devíti 
sociálních lůžkách. Během pandemie koronaviru ve svém centru zřídil 
očkovací a testovací centrum, které pomohlo tisícům lidí, současně ale 
Roman Bečvář se svými kolegy dokázal udržet nadstandardní podmínky 
péče poskytované centrem. 

Josef Michl 
– za dlouholetou a obětavou práci při propagaci a rozvoje lyžařského 

sportu 
Josef Michl je dnes právem nazýván legendou běžeckého lyžování. 

Milovanému sportu věnoval veškerý volný čas a po celý život působil 
jako trenér mládeže lyžařského oddílu. Několik desítek let strávil s dět-
mi na pravidelných trénincích, na soustředěních i závodech. Trénoval 
stovky mladých lyžařů, z nichž mnozí dosáhli vynikajících výsledků 
i v lyžařské reprezentaci České republiky. |

nejvyšš í  řád  z í skal  sk ladatel  Luboš  Sluka
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ZDRavotnICtvÍ

Až tisíc jídel denně bude schopen připravit nový stravovací 
provoz náchodské nemocnice

Královéhradecký kraj hledá 
stavební firmu na rekonstrukci 
a přístavbu stravovacího pavilo-
nu v areálu Oblastní nemocnice 
Náchod a zároveň dodavatele 
kompletní gastrotechnologie. 
V nové dvoupodlažní přístavbě 
vznikne prostor pro moderní 
systém rozdělování a servírování 
jídel a potřebné technické zázemí. 
Rekonstrukcí zároveň projdou 
obě patra stávajícího stravovacího 
pavilonu. Zahájení přestavby kraj 
plánuje na podzim letošního roku. 
Předpokládané náklady staveb-
ních prací včetně vybavení vyjdou 
na bezmála 58 milionů korun.

„Stávající budova stravovacího 
pavilonu v náchodské nemocnici 
je ve velmi špatném technickém 
stavu. Protékají stropy, nedrží 
izolace a jak jídelna, tak kuchyň již 
technicky i technologicky nevy-
hovují. Jsem proto rád, že se kraj 
pustí do této investice, která zajistí 
bezproblémový provoz stravová-
ní na další desítky let. Jedná se 

o jediný provoz v areálu nemocni-
ce, který nemůžeme úplně zavřít, 
protože jak pro pacienty, tak pro 
zaměstnance musí nemocnice za-
jistit pravidelnou a kvalitní stravu 
každý den. Během stavebních prací 
se proto provoz přesune do ne-
využívané kuchyně střední školy 
v Opočně, odkud budeme jídlo 
do nemocnice vozit. Výdejna jídel 
pro zaměstnance a mycí automaty 
na jídelní boxy zůstanou v areálu 
nemocnice po celou dobu stavby,“ 
řekl první náměstek hejtmana Pa-
vel Bulíček odpovědný za investice.

Stavební práce by mohly začít 
již letos v říjnu. Rekonstrukce 
stravovacího provozu včetně nové 
dvoupodlažní přístavby by měla 
trvat maximálně 12 měsíců a neo-
mezí poskytování zdravotní péče.

Zvýšení produkce 
„Zrekonstruovaný pavilon 

zajistí navýšení kapacity na pří-
pravu jídel ze současných 800 
pokrmů až na 1000 jídel denně, 

přičemž se díky moderní gastro-
technologii zmodernizuje příprava 
a výdej jídel. Celkové náklady 
z rozpočtu kraje činí více jak 34 
milionů korun. Samotné vybavení 
prostor gastrotechnologiemi jako 
jsou konvektomaty, kotle a mycí 
automaty včetně jejich instalace 
kraj vyjde na bezmála 24 milionů 
korun,“ doplnil náměstek Bulíček.

Stavební práce pokryjí výměnu 
oken ve druhém podlaží, střešního 
pláště a úpravy vnitřního i venkov-
ního technického zařízení budovy 
jako jsou kanalizace, elektroinsta-
lace, vzduchotechnika, hromosvod 
a nahrazení parního potrubí teplo-
vodním. V prvním podlaží nové pří-
stavby vznikne místnost pro umís-
tění vzduchotechniky a skladovací 
prostory, druhé patro nemocnice 
využije pro umístění moderního 
systému na rozdělování a servíro-
vání jídel takzvaného tabletovacího 
pásu s mycím systémem.

„Náchodská nemocnice je 
největší zdravotnické zařízení 

Královéhradeckého kraje, do kte-
rého kraj dlouhodobě významně 
investuje. Po dokončené první 
etapě modernizace a výstavbě 
parkovacího domu se kromě mo-
dernizace gastroprovozu připra-
vuje také na stavbu urgentního 
příjmu, na který naváže druhá 
etapa modernizace nemocnice. 
Tímto krokem se naplní postupně 
realizovaná myšlenka sestěhování 
nemocnice do dolního areálu.

Nejen Náchod
Na modernizaci stravovacího 

provozu se připravuje také Oblast-
ní nemocnice Trutnov. Zahájení 
stavebních prací zde kraj plánuje 
na červen letošního roku a před-
pokládané náklady činí zhruba 
33 milionů korun. Obměnou 
části gastrotechnologie projde 
také stravovací zařízení Nemoc-
nice Rychnov nad Kněžnou, kde 
ve středu 12. dubna odstartovala 
modernizace a přístavba centrál-
ního pavilonu. |

Královéhradecký kraj zahájil dlouho očekávanou modernizaci rychnovské 
nemocnice za 880 milionů korun

Dokončení ze strany 1
Stavební práce na novém pavi-

lonu potrvají 24 měsíců a vyjdou 
na 756 milionů korun bez DPH. 
Zmodernizovaná nemocnice by 
měla začít sloužit pacientům 
v roce 2025. Během stavby budou 
muset pacienti a návštěvníci ne-
mocnice počítat se změnami v re-
žimu parkování. Rozsahu zdravot-
ní péče se stavba nedotkne.

„Teď bude následovat zakládání 
nové stavby, pavilonu urgentního 
příjmu, kde budou chirurgická 
oddělení, zobrazovací metody 
a také zázemí pro záchrannou 
službu. Vedle toho projde moder-
nizací současný pavilon, kde se 
nachází dětské oddělení, interna, 
gynekologie a porodnice. Obě 
budovy budou propojené, čímž 
vznikne jeden multifunkční celek, 

který zajistí efektivnější provoz 
celé nemocnice,“ upřesnil první 
náměstek hejtmana pro investice 
Pavel Bulíček.

V rámci projektu vznikne také 
nový objekt pro skladování medi-
cinálních plynů, energocentrum 
a úpravou projdou také zpevněné 
plochy, komunikace a inženýrské 

sítě. Počítá se také s vybudováním 
více než 200 parkovacích míst.

„Rychnovská nemocnice bude 
mít další přidanou hodnotu tím, 
že její provoz bude mnohem 
efektivnější, a to nejen ekonomic-
ky, ale především bude atraktivní 
pro naše současné i budoucí 
zaměstnance. Moderní prostory 

budou mnohem přívětivější pro 
pacienty i pro nemocniční perso-
nál,“ vyzdvihl ředitel rychnovské 
nemocnice Luboš Mottl.

Státem přislíbenou dotaci kraji 
ve výši 300 milionů korun poskyt-
ne Ministerstvo pro místní rozvoj 
ČR. Rozloží ji do dvou let, přičemž 
kraj obdrží 150 milionů korun 
v roce 2023 a v roce 2024 zbylých 
150 milionů korun.

Vybavení nemocnice bude kraj 
soutěžit zvlášť. Na tyto náklady 
by měl získat dotace z evropských 
zdrojů až ve výši 130 milionů 
korun. Více jak 450 milionů korun 
zaplatí kraj z vlastních prostředků.

Přípravu, administraci a rea-
lizaci této významné investiční 
akce kompletně zajišťuje oddělení 
průmyslových zón krajského Cen-
tra investic, rozvoje a inovací. |
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RoZhovoR

Prioritou je především stabilizovat personál nemocnice, říká nový 
ředitel Oblastní nemocnice Jičín Daniel Malý 

Oblastní nemocnici Jičín řídí 
od začátku dubna dosavadní ná-
městek léčebné péče a chirurg Da-
niel Malý. Role nejvyššího mana-
žera nemocnice se ujímá v situaci, 
kdy v areálu vyrůstá nový pavilon 
s centrem klinických laboratoří, 
hematologie, odběrovým úsekem, 
ambulancemi, hemodialýzou 
a stacionářem onkologie. Kromě 
výstavby ovšem nemocnice řeší 
i další důležité úkoly, jak říká 
nový ředitel v rozhovoru.

 
Dosud jste vykonával funkci 
náměstka ředitele nemocnice, 
přitom jste se ale stále věnoval 
v první řadě medicíně. Budete mít 
jako ředitel nemocnice stále čas 
na práci lékaře? Jak se váš profes-
ní život změní?  

Jako náměstek pro léčebnou 
péči jsem působil dva roky a lékař-
skou praxi jsem dělal prakticky 
naplno. S pozicí ředitele nemocni-
ce se můj profesní život výrazně 
změní. Moje práce bude především 
manažerská, avšak ponechám si 
menší úvazek na chirurgii, abych 
nevypadl „ze cviku“.

Jste primárně lékařem, chi-
rurgem, znáte nemocnici zevnitř. 
K práci manažera je ale zapotřebí 
i dalších znalostí a schopností. 
Připravoval jste se nějak na tuto 
práci? 

Od letošního roku jsem stu-
dentem postgraduálního studia 
v medicíně MHA, které je zamě-
řené na manažerské dovednosti 
a vedení nemocnice jako společ-
nosti, dále nám nabízí ekonomic-
ké i legislativní informace ve zdra-
votnictví zaměřené na praktické 
využití.

V jakém stavu jičínskou ne-
mocnici přebíráte a jakými kroky 
chcete začít? 

Nemocnici přebírám ekono-
micky stabilní, s dobrým perso-
nálním i přístrojovým vybavením. 
Máme však letos před sebou důle-
žité a pro nemocnici nevyhnutel-

né akce, jakými jsou implementa-
ce nového NIS či dostavba nového 
pavilonu A. První vrásky na čele mi 
však dělá personální stav lékařů 
na dětském oddělení, který má být 
ještě do konce roku oslaben. Takže 
stabilizovat personál na dětském 
oddělení a neohrozit chod porod-
nice a novorozeneckého oddělení 
je pro nás nyní priorita. 

Jaké máte představy o dalším 
vývoji nemocnice? Jak si předsta-
vujete jičínskou nemocnici např. 
za pět let? 

Představuji si ji jako prosperu-
jící, dobře vybavenou nemocnici 
s magnetickou rezonancí, která 
bude ozdobou našeho krásného 
regionu, a ve které se bude každý 
pacient cítit dobře a bezpečně. 
Doufám, že již bude dokončen 
pavilon psychiatrie s dostateč-
nou parkovací kapacitou, která 
je v právě probíhající výstavbě 
v areálu nemocnice zcela nedo-

statečná. Tím by byla dokončena 
finální etapa přestavby naší 
nemocnice.

Jak nemocnici poznamenal 
covid, energetická krize, nyní 
probíhající stavba, či personální 
nestabilita některých oddělení? 

Samozřejmě, dva roky spoje-
ných s covid infekcí zamávalo 
s personálem i v naší nemoc-
nici. Vzpomínáme na tu dobu 
neradostně a doufáme, že se to 
již nebude opakovat. Co se týče 
energetické krize, tak dostavba 
nového pavilonu A probíhá pouze 
s krátkým zpožděním oproti 
plánu a do konce roku by měla být 
dokončena. Personální nestabili-
tu jsme před dvěma roky prožili 
na interním oddělení a jen díky 
panu primáři Bičištěmu a obětavé-
mu personálu interny se podařilo 
dát oddělení do provozního stavu. 
Stále nám však chybí specialisté 
interních oborů. 

Je současná skladba nabízené 
péče z vašeho pohledu vyhovu-
jící? 

Z mého pohledu chybí naší 
nemocnici urologické a ortopedic-
ké odbornosti, které by doplnily 
portfolio nabízených služeb. 
Potřeba těchto dvou oborů v regi-
onu stoupá. Jistou cestou by bylo 
vytvoření společného lůžkového 
fondu pro tyto pacienty v dnes již 
„dožívajících“ prostorách bioche-
mických laboratoří.

Je něco, co byste rád změnil, 
ale je to mimo vaše kompetence 
a možnosti? 

Nelíbí se mi nastavení a kom-
petence personálu RZP a RLP, který 
jen přetěžuje nemocniční lékaře 
a sestry a výše regulačních poplat-
ků, které jsou řadu let ve stejné 
výši a pacienty nemotivují chodit 
k lékaři v ordinační dobu, ale 
pohodlně v době ústavní pohoto-
vosti. |
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Královéhradecký kraj vyhlásil další ročník stipendijního programu pro mediky
Dalších šest milionů korun 

plánuje rozdělit Královéhradec-
ký kraj prostřednictvím svého 
Zdravotnického nadačního fondu 
Královéhradeckého kraje mezi 
studenty šestých ročníků lékař-
ských fakult, kteří se rozhodnou 
pracovat v jedné z nemocnic 
v regionu. Stipendia jsou jednou 
z cest, kterou se kraj dlouhodobě 
snaží získat nové lékaře do zdra-
votnických zařízení. 

„Vyplácení stipendií a cílená 
motivace mediků probíhá v našem 

kraji již osmý rok. Za tu dobu se 
podařilo získat pro nemocnice 
v Královéhradeckém kraji už více 
jak 175 nových lékařů, kteří nám 
částečně pomáhají řešit dlouhodo-
bý nedostatek lékařského personá-
lu ve zdravotnických zařízeních,“ 
řekl radní pro oblast zdravotnictví 
Zdeněk Fink.

Podmínkou získání stipendia 
je nástup a setrvání v jednom ze 
zdravotnických zařízení v regionu 
po dobu nejméně čtyř let. Do kraj-
ského stipendijního programu se 

mohou hlásit studenti devíti oborů 
lékařství.

Mezi podporované obory 
patří anesteziologie a intenzivní 
medicína, neurologie či otorinola-
ryngologie a chirurgie hlavy a krku. 
Studenti těchto oborů mohou 
získat stipendium ve výši 100 tisíc 
korun. U prioritních oborů, jako je 
pediatrie, vnitřní lékařství, klinická 
onkologie, psychiatrie, radiologie 
a zobrazovací metody či všeobecné 
praktické lékařství je výše stipen-
dia až 150 tisíc korun.  | 

Hasiči dokončili školicí středisko v Bílých Poličanech 
Chátrající bývalá kotelna 

u zámku v Bílých Poličanech 
se proměnila na nové školicí 
středisko pro dobrovolné ha-
siče. Kapacita zařízení je 20 
míst a na přestavbě se finančně 
podílelo ministerstvo vnitra, kraj 
i Krajské sdružení hasičů KHK, 
které budovu nyní vlastní.

„Královéhradecký kraj už 
v minulosti na přestavbu přispěl 
částkou 1,5 milionu korun a po do-
mluvě s dobrovolnými hasiči 
ještě doplatí chybějících 700 tisíc 
korun,“ řekl radní pro regionální 
rozvoj Adam Valenta. 

Nové školicí středisko v Bílých 
Poličanech vzniklo přestavbou bý-
valé kotelny, která vytápěla přilehlý 

zámeček. Po zavedení plynového 
topení ztratila jednopatrová 
budova smysl, zůstala opuštěná 
a chátrala. Volného objektu využilo 
Krajské sdružení hasičů Králové-

hradeckého kraje, koupilo jej a pus-
tilo se do jeho přestavby.

V rámci rekonstrukce přidali sta-
vebníci jedno patro, takže v přízemí 
střediska jsou nyní školicí prostory 

a v patře pokoje pro ubytování frek-
ventantů. „Školit se tu budou nejen 
vedoucí mládeže a členové sborů, 
kteří se věnují civilní obraně, ale také 
další odbornosti Sdružení hasičů 
Čech, Moravy a Slezska, jako jsou 
rozhodčí, preventisté, velitelé a stroj-
níci. Přijíždět sem budou dobrovolní 
hasiči z regionu i jejich kolegové 
z Pardubického a Libereckého kraje,“ 
doplnil Adam Valenta.

Na financování stavby se podílelo 
Ministerstvo vnitra ČR 18 miliony 
korun, kraj na přestavbu celkem 
uvolnil 2,2 milionu korun. Školit se 
v novém středisku začne ještě letos. 
V letních měsících pak bude školicí 
centrum sloužit jako zázemí letních 
táborů kolektivů mládeže. |

Začalo projektování parkovacího domu v trutnovské nemocnici
Nedostatek míst v areálu trut-

novské nemocnice vyřeší Králové-
hradecký kraj stavbou parkovacího 
domu, který více jak ztrojnásobí 
zdejší parkovací kapacity. Kraj 
vybral firmu, která zahájila práce 
na projektové dokumentaci. Se stav-
bou kraj počítá v roce 2024 a cenu 
odhaduje na 190 milionů korun. 

„Současná kapacita parkování 
v areálu trutnovské nemocnice 
je 120 vozidel, což vůbec nesta-
čí. Pro pohodlnější parkování 
pacientů, zaměstnanců i ná-
vštěvníků nemocnice postavíme 
v areálu třípatrový parkovací 

dům, ve kterém zaparkuje téměř 
290 automobilů. V nové budově 
bude k dispozici i šest míst pro 
dobíjení elektromobilů a zvažu-
jeme i možné napojení třetího 
podlaží nadzemním koridorem 
na pavilon interny,“ uvedl první 
náměstek hejtmana pro investice 
Pavel Bulíček.  

Veřejnou zakázku na projekč-
ní práce získala brněnská firma 
Atelier 99, která vytvoří komplet-
ní dokumentaci pro stavbu za 7,8 
milionu korun s DPH.  Projekto-
vou dokumentaci kraj nechává 
vypracovat podle metody Buil-

ding Information Management 
(BIM), která zajišťuje přehlednější 
a kvalitnější informace pro ná-
slednou správu budov.

„Jsme v pilotním projektu pro 
zavádění metody BIM do běžné 
praxe. Na projektu parkovacího 
domu v trutnovské nemocnici 
spolupracujeme s Českou agen-
turou pro standardizaci, která 
zastřešuje zavádění této metody 
do veřejných zakázek. Je to cesta 
pro kvalitní zadávání a realiza-
ci veřejných zakázek. Zároveň 
umožňuje lepší kontrolu pro-
jekčních prací. V budoucnu nám 

umožní účinnější správu budov 
i větší úsporu peněz na jejich pro-
voz,“ dodal náměstek Bulíček. 

Architekti navrhnou mož-
ná řešení parkovacího domu 
a následně vytvoří i informač-
ní model stavby s digitálním 
modelem a projektovou doku-
mentací potřebnou pro realizaci 
stavby. K činnostem spojených 
s informačním modelem stavby 
bude použito společné datové 
prostředí (CDE), které umožní 
hlídat termíny a umožní lépe 
předcházet chybám v projektové 
dokumentaci.  | 

Z ReGIonU

Žádost o stipendium je 
možné zaslat do 5. května 

2023 na adresu: 
Zdravotnický nadační fond 
Královéhradeckého kraje, 
Pivovarské náměstí 1245, 
500 03 Hradec Králové. 
Obálka žádosti musí být 

viditelně označena 
nápisem „Stipendium“.
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Z ReGIonU

Inovativní projekt v Chytrém regionu

Přihlaste svůj projekt do soutěže Buď te inspirací
Máte zájem o zviditelnění vašeho projektu? Myslíte si, že může být inspirací pro ostatní obce či fi rmy v regionu Královéhradeckého kraje? Pokud 

jste odpověděli kladně, tak neváhejte a přihlaste jej do některé ze čtyř vyhlašovaných kategorií 3. ročníku soutěže Buďte inspirací.  
Cílem soutěže Buďte inspirací je ocenit regionální aktéry v Královéhradeckém kraji, kteří přispívají svými inovativními projekty a aktivitami 

k rozvoji Královéhradeckého kraje, k zatraktivnění jeho území a zvýšení kvality života našich občanů. 

Ocenění nejlepšího inovativní-
ho projektu, vyhlašované Regio-
nální stálou konferencí, proběhne 
již potřetí. První ročník se usku-
tečnil v roce 2020, druhý v roce 
2022. Do prvního ročníku, který 
tvořily celkem čtyři kategorie, se 
přihlásilo 15 projektů. Do druhého 
ročníku bylo přihlášeno taktéž 

15 projektů, tentokrát do dvou 
kategorií. Způsobilými soutěžící-
mi jsou obce, města, místní akční 
skupiny, dobrovolné svazky obcí se 
sídlem na území kraje, organizace 
zřizované obcemi a neziskové or-
ganizace (projekt přihlašuje obec).

Více na webu: 
www.chytraresenikhk.cz |

Inspirativní spolupráce výzkumných 
organizací a fi rem

Soutěž se letos poprvé uskuteč-
ní mezi výzkumným a fi remním 
sektorem v Královéhradeckém 
kraji. Hlavním cílem této katego-
rie je ocenit nadějné výzkumníky, 
kteří přispívají svými inovativní-
mi projekty k popularizaci vědy, 

rozvíjí spolupráci mezi výzkum-
nou organizací a fi rmou, a jsou tak 
inspirací ostatním. Z přihlášených 
projektů vybereme tři vítěze.

Více na webu: 
www.proinovace.cz/soutez |

Společnost přátelská k zaměstnávání 
osob 55+

Ocenění je vyhlášeno Paktem 
zaměstnanosti Královéhradec-
kého kraje ve třech kategoriích 
a uskuteční se letos podruhé. Sou-
těž je určena pro všechny zaměst-
navatele, kteří využívají potenciál 
osob s pracovními a životními 
zkušenostmi, řeší ve své organi-
zaci oblast podpory stárnoucích 

zaměstnanců a přizpůsobují pra-
covní podmínky jejich věku. Při-
hlaste svou společnost nejpozději 
do 31. května a získejte ocenění, 
vzdělávání pro své zaměstnance, 
věcné dary a mediální prostor.

Více na webu: 
www.zamestnanyregion.cz |

Inspirativní sociální podnik
Ocenění pro inspirativní sociální 

podnik bude vyhlášeno letos popr-
vé. Cílem je podpořit sociální podni-
ky z Královéhradeckého kraje, které 
zaměstnávají znevýhodněné osoby 
a dělají svou práci dobře, aby se staly 
inspirací i ostatním. Přihlásit se mů-
žou všechny sociální podniky, které 

mají sídlo nebo provozovnu v Krá-
lovéhradeckém kraji bez ohledu 
na jejich právní formu. Vyhlášeny 
budou dvě kategorie: Inspirativní so-
ciální podnik a Inspirativní sociální 
podnik – cena veřejnosti.

Více na webu: 
www.socialnipodnikanihk.cz |

Kotlíkové dotace na výměnu nevyhovujících zdrojů vytápění budou pokračovat
Královéhradecký kraj připra-

vuje další výzvu k předkládání 
žádostí o dotaci na výměnu 
starých kotlů, která by měla být 
vyhlášena ve druhé polovině 
června 2023. Dotaci ve výši až 
95 procent nákladů budou moci 
čerpat takzvané nízkopříjmové 
domácnosti.

Za nízkopříjmovou domácnost 
se považuje domácnost, ve které 
všichni členové pobírají starobní 
důchod nebo invalidní důchod 
třetího stupně nebo žadatel či další 

osoba z domácnosti pobírá příspě-
vek na bydlení. 

Finanční podpora se bude 
vztahovat na pořízení tepelného 
čerpadla (180 000 Kč) nebo kotle 
na biomasu (130 000 Kč).

Více informací naleznete 
na webových stránkách www.
kr-kralovehradecky.cz. Zavolat lze 
i na infolinku: 722 960 675, která 
je v provozu od podělí do pátku 
mezi 8 a 16 hodinou. Dotazy lze 
psát i na e-mail: kotlikovedotace@
kr-kralovehradecky.cz. |

Podrobnosti naleznete na Facebooku a webu: www.dnyprorodinu.cz

12. 5. v Rychnově nad Kněžnou

12. 5. v Trutnově

28. 5. v Hradci Králové

9. 6. v Novém Městě nad Metují

18. 6. v JičíněV celém kraji se uskuteční Dny pro rodinu 

23. 6. v Náchodě
28. 6. ve Dvoře Králové nad Labem
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PoZvÁnKY

Chovatelský den 
v Hořicích nabídne zábavu 
i podívanou 
Jezdecký klub Školní statek Hořice z. s. 
ve spolupráci se Zemědělskou akade-
mií a Gymnáziem Hořice zve širokou 
veřejnost na CHOVATELSKÝ DEN. Ten 
se uskuteční ve čtvrtek 11. května od  
9 hodin na školním statku v Hořicích. 
Návštěvníci se mohou těšit na ukáz-
ky jezdectví, jízdy zručnosti, soutěž 
spřežení poníků či westernové vy-
stoupení. Připravený je také dopro-
vodný program, například výstava 
plemen skotu, ohrada s ovečkami, 
oslice Zamba, soutěže a aktivity pro 
děti, jako například hod jitrnicí či 
vesnické strašidlo.

Hlavním tématem 
hradecké konference bude 
bezbariérovost 
Národní rada osob se zdravotním 
postižením ČR pořádá v sídle Kraj-
ského úřadu Královéhradeckého 
kraje konferenci Bezbariérovost 
a mobilita pro osoby se zdravotním 
znevýhodněním – Jak na to?
Program: 
středa 17. 5. od 9 do 16 hodin
- bezbariérovost staveb a dopravy 
z pohledu stavebních projektantů, ar-
chitektů, pracovníků obecních úřadů
- dopravní stavby a zajištění světelné-
ho signalizačního zabezpečení
čtvrtek 18. 5. od 9 do 16 hodin 
- přístupnost webů, intranetů 
a aplikací pro osoby se zdravotním 
postižením v koordinaci s dodavateli 
internetových stránek pro veřejnou 
správu, zdravotnictví, dopravu či vývo-
jáře, programátory, administrátory IT.
Bližší informace a možnost registra-
ce naleznete na: h.kralove@nrzp.cz, 
telefon: 736 751 208. 

Poláčkovo léto 2023 
se blíží 
V neděli 25. června začne v Rychnově
nad Kněžnou 28. ročník divadelního 
festivalu Poláčkovo léto. Až do 2. čer-
vence budou moci návštěvníci zhléd-
nout devět divadelních představení 
a čtyři koncerty v podání profesioná-
lů i amatérů z celé republiky.
Zahájení bude patřit představení 
Lakomec v provedení Divadla Kalich 
Praha, v následujících dnech se 
představí například juniorský balet 
Národního divadla Brno, představení 
Divadla Petra Bezruče Ostrava, Švan-
dovo divadlo Praha.
Více informaci na polackovoleto.eu.

Umělecká kolonie Bastion IV zve k prohlídce 
Při svých toulkách po Králo-

véhradeckém kraji neopomeň-
te navštívit Pevnost Josefov. 
Nachází se v ní například 
Umělecká kolonie Bastion IV. 
Při vstupu na vás dýchne duch 
umění, kreativity a duševní klid 
v souznění s přírodou. To vše 
uprostřed zdí, které pamatují 
těžkosti pruské, první i druhé 
světové války či socialismu. 

Uměleckou kolonii Bastion IV 
tvoří spolek umělců, uměleckých 
řemeslníků a jejich přátel. Mezi 
členy najdete například sochaře 
Petra Nováka z Jaroměře, malíře 
moře Alexe Gabriela, keramičku 

Markétu Škopkovou a mnoho 
dalších. 

Pro své návštěvníky si 
Umělecká kolonie připravila 
turistický okruh, který nabízí 
mimo jiné i prohlídku galerií se 
stálými či sezónními expozice-
mi. Navštívit také můžete jednu 
z mnoha akcí pořádaných pro 
veřejnost – například festival 
poezie BasBas (1. 7. 2023), či 
festival irské a skotské lidové 
hudby s mezinárodní účastí 
NA HRADBÁCH (9. 9. 2023), letní 
kino, či řezbářské sympozium. 

Panuje zde vždy dobrá a přá-
telská, až rodinná atmosféra. 

Když budete mít umění dost, 
můžete si půjčit originální di-
vokola Aleše Černého a prohléd-
nout si ze „sedla“ celý Josefov. 

Bastion IV je pro vás otevře-
ný od 1. dubna do 30. června 
o víkendech, svátcích a na ob-
jednání. V červenci a srpnu 
bude otevřený každý den 
s jedinou výjimkou. Mezi 5. a 15. 
srpnem bude kolonie zavřená 
pro běžnou veřejnost, protože 
se zde koná celosvětově známý 
metalový festival Brutal Assault. 
Od 1. září do 29. října bude bas-
tion otevřený opět o víkendech, 
svátcích a na objednání. |

Královéhradecká galerie otevřela soubornou výstavu 
představitelky českého modernismu Věry Jičínské 

Galerie moderního umění 
v Hradci Králové zahájila v polo-
vině dubna svou hlavní letošní 
výstavu, která představuje díla 
významné české umělkyně Věry 
Jičínské (1898–1961). Na výstavě 
se návštěvníci seznámí se stěžej-
ními aspekty tvorby této pozo-
ruhodné a neprávem opomíjené 
osobnosti českého moderního 
umění. Kromě výběru olejů, 
pastelů, kreseb, grafik, ale rovněž 
málo známých fotografií bude 
připomenuta také autorčina 
práce na poli užitého umění. 

Jméno Věry Jičínské bývá v dě-
jinách moderního umění zmiňo-
váno jen ojediněle. Tato malířka 
přitom patřila k první generaci 
umělkyň, které se po vzniku samo-
statného Československa začaly 
výrazněji prosazovat a kterým bylo 
umožněno akademické studium.

Talentovaná malířka naplňo-
vala mnoho atributů moderní 
ženy – vzepřela se otcovské auto-
ritě, když odešla studovat a praco-
vat do světa, budovala si finanční 
nezávislost, kouřila, cestovala, 
krátkými vlasy demonstrovala 
svobodu a nezávislost. Zároveň 
však byla rodinou, společností 
i kritikou opakovaně upomínána, 
že životní role ženy souvisí v prv-
ní řadě s mateřstvím a že právě 

s ním, stejně jako s jakousi uni-
verzální a nadčasovou feminitou, 
je spojena také legitimizace žen-
ského umění,“ vysvětluje kurátor-
ka výstavy Martina Pachmanová.

Výstava Věra Jičínská je vůbec 
první retrospektivní prezenta-
cí děl této umělkyně. V devíti 
tematicky koncipovaných částech 
návštěvníky postupně seznámí 
s vývojem její tvorby, pro kterou 
jsou typické ženské akty, exotické 

a taneční motivy či symbolika 
světla a stínu. Stranou nezůstane 
ani autorčina žurnalistická čin-
nost, deníkové záznamy a kore-
spondence, několik ukázek tvorby 
jejích generačních souputnic 
a v neposlední řadě i malířčina 
vlastní sbírka africké plastiky. 

Výstavu, která potrvá do  
10. září 2023, doprovodí odborná 
monografická publikace, jejíž au-
torkou je Martina Pachmanová. |
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nÁZoRY ZaStUPItelů

Články v této rubrice vyjadřují názory zastupitelů, případné reakce adresujte přímo autorům.

Lidová tvořivost
Po důchodové 

reformě tady máme 
další ukázku kvality 
práce naší vlády. 
Koncem měsíce břez-
na jsme se společně 
dověděli o chystaném zrušení tří set 
poboček České pošty. Zdůvodnění? 
Je potřeba rychle osekat výdaje, aby 
podnik přežil. To asi i všichni dokážeme 
pochopit, pokud by to byl standardní 
postup s projednanou koncepcí, a pře-
devším vzájemnou komunikací. V tom-
to případě to vypadalo bohužel tak, že 
se pan ministr vnitra Rakušan probudil 
a najednou se ze dne na den „honem, 
honem“ rozhodl, že jde něco udělat. 

Poštovní služby jsou veřejnou 
službou a dotýkají se každého občana 
města či obce a bylo by přinejmenším 

slušností to s námi starosty a hejt-
many probrat. Nestalo se. Můžeme 
si položit jednoduchou otázku, co 
bylo, a stále je, vlastně povinností 
České pošty. Jednoznačně poskytovat 
poštovní služby. Ovšem „odborníci“ 
ve vedení České pošty se nám rozhodli 
nabídnout širokou škálu všeho mož-
ného, krom zkvalitnění svých služeb. 
Díky lidové tvořivosti vrcholného 
managmentu si můžeme na většině 
poboček zakoupit kde co od pastelek, 
hraček, drogerie až po „chleba“. Pravý 
důvod tohoto velmi rychlého kroku 
se možná teprve od pana ministra 
dozvíme. Možností se nabízí celá řada 
– od neschopnosti až po záměr… 

Přejme si, aby se již někdo zaměřil 
na to zásadní a podstatné.

Petr Koleta (ANO2011)

Obnovené Vrbenky přinesou obrovskou 
příležitost pro celý kraj

Kraj se stal ofi-
ciálním majitelem 
Vrbenského kasáren 
v centru Hradce Králo-
vé. Objekt léta chátral 
a nyní má tato histo-
ricky cenná budova šanci na záchranu 
v hodině dvanácté. Díky našemu projektu 
se desetiletí nepřístupný brownfield 
v městském centru zalidní veřejností: 
rodinami s dětmi, školáky, studenty, 
odborníky, novináři i diváky různých 
divadelních či hudebních happeningů. 

Bývalá armádní budova se stane 
kulturně kreativním centrem s mo-
derními interaktivními muzejními 
expozicemi, digitalizačním pracovištěm 
pro dokumentaci všech galerií a muzeí 
v kraji i mimo něj, krajským datovým 
skladem a naváže na aktivity sousedících 
městských prostranství.

Tato proměna přinese do hradec-
kého centra život, záchranu i náplň: 
nabídne cestu ze slepé uličky, do které 
se tato obrovská nemovitost v majetku 
veřejné správy během let dostala. Po-
dle architektů i developerů nikdo jiný 
než veřejná správa nedokáže pro bu-
dovu v tak složité stavebně technické, 
památkově výjimečné či energetické 
situaci nalézt řešení. Z nevýhod vytvoří 
příležitosti, z hrozeb výhody.

Jen veřejná správa s promyšleným 
a vyladěným projektem dokáže také 
zajistit složité financování takového 
projektu. Vrbenského kasárna totiž 
mají reálnou příležitost získat na svou 
obnovu přes půlmiliardy korun 
z evropských i národních finančních 
zdrojů: 80 milionů korun už se nám 
získat podařilo. 

Martina Berdychová (ODS+STAN+VČ)

Zdravé a lokální potraviny patří do škol, 
nemocnic i domovů pro seniory

V našem kraji je 
celá řada šikovných 
zemědělců a produ-
centů, kteří vyrábí 
zdravé a chutné 
potraviny. Proč se 

jejich výrobky častěji neobjevují na sto-
lech v našich školách, nemocnicích či 
domovech pro seniory? Proč děti jedí 
zeleninu, která k nám cestovala přes půl 
Evropy, když veškeré potřebné suroviny 
dokáží dodat zemědělci, kteří hospodaří 

Fotbal v Hradci slouží celému kraji 
 V polovině 

letošního roku dojde 
k významné udá-
losti, která bude mít 
v našem kraji dopad 
na nejmasovější 
český sport. V Hradci Králové se otevře 
nový fotbalový stadion. Z celokrajské-
ho i celostátního pohledu výjimečná 
stavba. Hradecký fotbalový klub tak 
dostane moderní zázemí, které spo-
juje se svou budoucností i sportovní 
výkonností. Bez něj dnes špičkový 
fotbalový klub fungovat nemůže. 
Poskytuje sportovní podporu, jistotu 
pro management, důstojné prostředí 
pro kontakt klubu s veřejností a stává 
se i obchodní vlajkovou lodí.

Hradecký fotbalový klub je dů-
ležitý pro budoucnost fotbalových 
talentů z celého kraje. Stačí jmenovat 
některé nedávné dlouholeté fotbalové 

reprezentanty, které odchoval a kteří 
přicházeli z celého kraje: Vratislav 
Lokvenc z Náchodska, Jaroslav Plašil 
z Rychnovska, Václav Pilař z nejzápad-
nějšího cípu hradeckého okresu…

Fotbal je v Česku nejmasovějším 
sportem a tomu odpovídá péče o děti 
a mládež. Tu má hradecký fotbalový 
klub podchycenou prostřednictvím 
akademie, jež patří mezi špičková 
výchovná pracoviště v zemi.

Dnes klub vlastní město, což 
nepovažuji za ideální provozní model. 
Proto je naším nejbližším cílem zajis-
tit pro fotbalový klub strategického 
partnera. Hradec dokončením fotba-
lového stadionu vysílá jednoznačný 
vzkaz, že tento sport patří k jasným 
prioritám. Hradec chce ve fotbale na-
psat novou úspěšnou kapitolu ruku 
v ruce s krajem.

Pavlína Springerová (Spojenci pro KHK)

pár kilometrů od školy? Jíst lokální 
potraviny je přece přirozené.

Musíme hledat cesty, jak umožnit 
vedoucím jídelen jednoduše objed-
návat lokální suroviny. Samozřejmě 
budeme překonávat řadu překážek 
jako je sezónnost ovoce a zeleniny 
nebo nedostatečné kapacity menších 
producentů. Proto je důležité propo-
jovat zemědělce, aby své produkty 
mohli přímo jídelnám nabídnout 

všichni bez ohledu na jejich velikost. 
Jsem přesvědčená, že zdravější 

stravování v jídelnách není jen o fi-
nancích, ale hlavně o změně myšlení 
a osvětě. Jako předsedkyně krajského 
výboru pro životní prostředí a země-
dělství často jezdím za místními ze-
mědělci. Změna nepřijde sama. Musí 
to být společný zájem producentů, 
pracovníků v jídelnách i politiků. 

Martina Vágner Dostálová (Piráti)

Strategická rada regionu Broumovska propojuje 
obce s krajem

Strategická rada 
regionu Broumovska 
slouží od roku 2020 
jako platforma pro 
spolupráci obcí, podni-
katelů a neziskového 
sektoru v oblasti rozvoje regionu. Společ-
ným úsilím zakladatelů a současně jejich 
vizí je pomoc při řešení problémů, které 
jsou nad rámec obecního charakteru, ale 
které tematicky nespadají pod činnost 
svazků obcí či místních akčních skupin. 

Dalším cílem rady je propojování 
současných regionálních problémů 
a jejich řešení s krajskou či celostátní 
politikou. Velkými tématy, kterým se rada 
v poslední době věnuje, jsou energetika 
a vylidňování regionu.

V energetice nyní spolupracujeme 
na evropském projektu, jehož cílem je 

zajištění akčního plánů identifikující 
energetický potenciál úspor, snižová-
ní emisí CO2, zvětšování energetické 
soběstačnosti regionu, či přípravu 
opatření podporujících přechod ke ko-
munitní energetice.

V oblasti vylidňování regionu se 
nyní zpracovává studie prověřující 
kvalitu života v obcích s tím, že výstup 
studie definuje příčiny vylidňování re-
gionu. Jednotliví partneři v území pak 
v celkovém souladu začnou přijímat 
účinná opatření k zastavení součas-
ného trendu. V tomto směru teprve 
čas ukáže, zda se zejména obcím bude 
dařit nastavit své strategické a územní 
plány. Kraj v tomto úsilí bude jistě hrát 
nezastupitelnou roli. 

Jiří Škop (ODS+STAN+VČ)
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SoUtĚŽnÍ KŘÍŽovKa

Nové sanitky zachraňují životy v Královéhradeckém kraji
Královéhradecký kraj pořídil 

24 nových sanitních vozidel 
pro krajskou zdravotnickou 
záchrannou službu, 13 z nich už 
slouží na jednotlivých výjezdo-
vých základnách. Většinu ná-
kladů na nákup nových sanitek 
za více jak 80 milionů korun 
pokryje evropská dotace. 

Nové sanitky jsou součástí 
projektu, na který se krajskému 
vedení podařilo získat dotaci z 
evropského programu React-EU. 
Jejich nákup umožní mnohem 
rychleji zvýšit akceschopnost 
krajské zdravotnické záchranné 
služby a obnovit její techniku, 
která každý den pomáhá při 

záchraně lidských životů v re-
gionu.

V rámci projektu dojde k poří-
zení třech sanitních vozidel pro 
systém rendez-vous, 19 sanitních 
automobilů se skříňovou nástav-
bou a dvou speciálních vozidel pro 
případy hromadného neštěstí. Vedle 
sanitek Zdravotnická záchranná 
služba Královéhradeckého kraje zís-
kala také zdravotnické přístroje jako 
defi brilátory, ventilátory či přístroje 
pro nepřímou srdeční masáž nebo 
například dezinfekční systémy.

„Během posledních let pande-
mie jsme zjistili, jak moc potřebná 
je dobře vybavená a akceschopná 
zdravotnická záchranná služba. 

O to důležitější jsou pravidelné 
investice do obnovy techniky, bez 
které se naši záchranáři neobe-

jdou,“ doplnil radní pro zdravotnic-
tví Zdeněk Fink.

Evropská dotace pokryje také 
modernizaci vzdělávacího a výcvi-
kového střediska záchranářů, kam 
kraj pořídil audiovizuální techni-
ku umožňující výcvik distanční 
formou. Celkem celý projekt čítá 
náklady ve výši 95 milionů korun, 
z nichž 85 % činí dotace z výzvy 
React-EU spadající pod Integrovaný 
regionální operační program, 5 % 
přispěje stát a zbylé fi nance uhradí 
kraj ze svého rozpočtu.

Administraci dotace projektu 
zajišťuje oddělení projektového 
řízení Centra investic, rozvoje a ino-
vací (CIRI). |


